
Aan het Dagelijks bestuur van waterschap Brabantse Delta 
 

 Kadernota 2019-2028: Stroomversnelling in uitvoering 
 

Algemene beschouwingen fractie ongebouwd 
 
De fractie ongebouwd maakt graag gebruik van de mogelijkheid om via de inbreng bij de 
algemene beschouwingen haar kijk te geven op de kadernota 2019-2028 en de 
ontwikkelingen die voor vooral het ongebouwd van belang zijn in relatie tot het waterschap.  
 
Allereerst willen wij opmerken dat de kadernota een helder, duidelijk en goed leesbaar stuk 
is. De inhoud van de kadernota ligt in de lijn met de ontwikkelingen zoals die de afgelopen 
jaren zijn ingezet. De kadernota in één oog opslag is helder en geeft duidelijk weer wat het 
waterschap allemaal doet. 
 
De titel “Stroomversnelling in uitvoering” roept bij ons een aantal reacties op: 
 

 De titel van de kadernota is misschien wel een beetje ongelukkig. Wij gaan nu de 
kosten voor het uitvoeren van projecten alleen maar stijgen, doordat de aannemers 
de projecten voor het uitkiezen hebben, de uitvoering in een stroomversnelling 
zetten. Het was beter geweest om te kijken welke projecten we later kunnen 
uitvoeren om op die wijze de kosten stijgingen te beperken. Wij zijn er ons ook van 
bewust dat dit maar voor een beperkt aantal projecten mogelijk is. 

 De organisatie staat naar ons idee scherper, er worden meer projecten gerealiseerd. 
Echter krijgen wij de laatste tijd steeds meer klachten van onze achterban dat de 
organisatie afstandelijker wordt. Het lijkt erop dat de mensen die het werk buiten 
moeten doen, steeds minder verantwoordelijkheden krijgen en alles vanuit Breda 
geregeld moet worden. Dit komt de samenwerking met de agrariërs in het 
buitengebied niet ten goede en creëert zeker geen draagvlak. 

 Meer doelstelling/taken van het waterschap kunnen binnen de begroting bereikt 
worden door een goede samenwerking en communicatie. Wij maken ons echter 
zorgen dat de organisatie niet doorslaat en dat er veel tijd en geld wordt gestoken in 
planvorming. In de vorige kadernota was de stijging voor planvorming 770 k in plan 
periode en nu 1588 k. Deze lasten stijging mag niet ten kosten gaan van de 
uitvoering. Onze zorg wordt nog eens bevestigd in hoofdstuk 3.2.2 
“Zoetwaterprogramma” waar wordt aangegeven dat men bang is dat beschikbare 
gelden van het Rijk en de Provincie niet worden benut door het Waterschap 
ondanks dat men al vanaf 2015 van deze mogelijkheid afwist. In 2015 heeft het 
waterschap een bestuursovereenkomst zoetwater voor de Zuidwestelijke Delta en 
de hoge zandgronden ondertekend, waarin dit is vastgelegd. Tot op heden zijn wij 
nog niet in staat geweest concrete plannen uit te werken. Na 3 jaar gaan we met 
een pilot beginnen. 

 De huidige ontwikkelingen binnen het waterschap hebben er voor gezorgd dat de 
lasten voor ongebouwd meer stijgen dan is afgesproken in het bestuursakkoord. De 
voorbeeld aanslag voor ongebouwd is t.o.v. begroting 2015 gestegen met 22,7 %. 
Hierin hebben we nog niet meegenomen dat door de wijziging in de kostentoedeling 
de tarieven voor ongebouwd waarschijnlijk nog verder stijgen. Als we in de 
voorbeeld aanslag alleen de stijging van watersysteemheffing doorrekenen, waarbij 
we er vanuit zijn gegaan dat de tariefdifferentiatie voor wegen 250% blijft dan is de 
stijging maar liefst 34,8%. Dit is onaanvaardbaar. 



 Grondverwerving voor de realisatie van de doelen van het waterschap wordt steeds 
moeilijker. Een oplossing lijkt te zijn een goede samenwerking met grondeigenaren 
om samen de plannen te realiseren. Maar ook een goede schadeloosstelling voor de 
grondeigenaren zal er voorzorgen dat ze makkelijker meewerken. De bereidheid om 
samen te werken met het waterschap staat of valt met het beeld dat de 
grondeigenaar van het waterschap hebben. Door de jarenlange tarief stijgingen, het 
niet altijd merkbaar zijn van wat er met het geld gebeurd en zoals nu de berichten 
zijn het opnieuw creëren van een afstand tussen de bewoners/gebruikers van het 
werkgebied van het waterschap en het waterschap zal de 
grondverwerving/realisatie van projecten alleen maar lastiger worden.  

 Wij onderschrijven hetgeen door u wordt genoemd in hoofdstuk 5.3 
Watersystemen: Schoon en genoeg water op maat. Alleen hopen wij de resultaten 
van de tijd en het geld die zijn gestoken in het Assetmanagement nu ook zijn 
vruchten gaat opleveren. Wij zijn het overigens er niet mee eens dat de 
kapitaalarme gebieden (lees het buitengebied) niet te allen tijde de wateroverlast 
moeten accepteren om wateroverlast in kapitaalintensieve gebieden (steden en 
industrieterreinen) te voorkomen. Indien er toch problemen ontstaan, zullen er 
passende oplossing gezocht moeten worden.  

 Duurzaamheid staat ook bij de fractie ongebouwd hoog in het vaandel. Alleen 
duurzaamheid heeft niet alleen betrekking op minder milieubelasting, beter 
waterkwaliteit maar houdt ook in dat de kerntaken van het waterschap nu en in de 
toekomst tegen acceptabele kosten uitgevoerd kunnen worden. Hierbij dienen wij 
ons te richten op de kerntaken van het waterschap en zeker niet alle ontwikkelingen 
die bijdrage aan een duurzamer waterschap in eigen beheer uit te voeren/te willen 
exploiteren. 

 Wij vinden het jammer dat kostentoedelingsnota niet is vastgesteld voordat de 
kadernota is opgesteld. De huidige kadernota geeft geen goed beeld van wat de 
effecten van het te voeren beleid is op de tarief ontwikkelingen. Als hij eerder wordt 
vastgesteld, kan hij eerder ter inzage worden gelegd. Hierdoor is het probleem dat 
hij tijdens de vakantie ter inzage ligt ook opgelost. 

 
Vanuit deze achtergrond roepen wij daarom op om vast te houden aan de uitvoering van de 
kerntaken van het waterschap. De kerntaak van het waterschap is het beheer en onderhoud 
van het watersysteem en het zuiveren van afvalwater. Het waterschap dient deze te doen 
op een doelmatige en sobere wijze. Op die manier kan de tarief ontwikkeling beperkt 
gehouden worden nu en in de toekomst. Extra inspanningen op het gebied van 
natuurontwikkeling, waterkwaliteit enz. zijn altijd mogelijk indien de kosten hiervan worden 
weggelegd bij degene waar de vraag vandaan komt.  
 
Vooral door het hoogwaterbeschermingsprogramma maar ook door de klimaatadaptatie 
stijgen de lasten voor het watersysteembeheer sterk, wat zich ook vertaald in een flinke 
lastenstijging in de land- en tuinbouw. De agrarische sector profiteert nauwelijks van enkele 
grote kostenposten in het watersysteembeheer, waaronder waterveiligheid (lage norm voor 
ongebouwd) en ecologische projecten. Maar heeft vaak wel te maken met de gevolgen van 
de klimaatveranderingen. Dit maakt dat de verhogingen van de tarieven lastig valt uit te 
leggen bij onze achterban. Voor de agrarische sector binnen het werkgebied van de 
Brabantse Delta zijn de komende jaren de volgende zaken van belang: goed beheer en 
onderhoud van de watergangen, gemalen, het beperken van wateroverlast door extremen 
regenval en een goede zoetwatervoorziening.  
 



Voor de land- en tuinbouw is de kwaliteit van het water, een goed waterbeheer en een 
robuust watersysteem van essentieel belang en is zich daar ter degen van bewust.  
De agrarische sector betaalt daarom voor de werken van het waterschap die ten dienste 
staan van land- en tuinbouw. De land- en tuinbouw heeft echter ook een functie richting het 
waterbeheer. 
 
Het belang van land- en tuinbouw ligt dus niet alleen in het afnemen van diensten, maar ook 
in het leveren van diensten. Mede in het algemene belang van een sterk watersysteem: 

 onderhouden boeren en tuinders voor eigen rekening honderdduizenden kilometers 
watergang, waardoor de afwaterende functie maar ook de waterbergende functie van 
gebieden toeneemt, 

 beheren zij duizenden stuwen, waardoor tientallen miljoenen m3 grondwater wordt 
geconserveerd om verdroging van landbouwgronden en natuurgebieden tegen te gaan, 

 ontvangen zij duizenden tonnen maaisel en baggerspecie, die niet afgevoerd en 
verwerkt hoeven te worden en waardoor waterschappen vele miljoenen besparen, 

 ontstaat steeds meer aandacht voor een duurzaam beheer van de bodem, de infiltratie 
van hemelwater, het vergroten van de grondwatervoorraad en het sluiten van 
kringlopen, 

 leggen ze akkerranden aan om afspoeling en emissie van meststoffen en 
gewasbeschermingsmiddelen naar het oppervlakte water te verminderen. 

 accepteren ondernemers voor hun landerijen een lagere norm voor wateroverlast dan 
voor het stedelijke gebied, waardoor zij bijdragen aan beperking van de overlast in 
steden en dorpen,  

 zijn boeren en tuinders de ogen en oren in het veld en signaleren zij knelpunten in de 
dagelijkse praktijk van het waterbeheer, ook in het weekend. 

 
Ook de samenwerking in projecten met agrariërs, zoals het project erfafspoeling, 
schoonwater Brabant, het deltaplan agrarisch waterbeheer laat de welwillende houding zien 
van de agrarische sector om samen aan de kwaliteit van het water te werken. Dit moeten we 
vasthouden en niet verliezen door een hogere bijdrage te vragen, of strengere regels ten 
aanzien van waterkwaliteit op te leggen en voor het gevoel van de landbouw steeds minder 
te doen! Daarom de oproep om vooral ook aandacht te hebben voor de uitvoering in het 
veld, daar ontstaat ook het draagvlak voor het waterschap.  
 
Vanuit deze achtergrond zouden wij graag zien dat er ambitieuzer gewerkt wordt aan 
kostenbeheersing door meer te kijken naar mee koppel kansen bij andere partijen, 
samenwerking met de andere waterschappen, overheden maar ook maatschappelijke 
organisaties en het bedrijfsleven. Maak meer gebruik van de eigen kennis bij projecten in 
plaats van dure adviesorganisaties. Zelfs als dit tot gevolg heeft dat het aantal FTE moet 
worden uitgebreid. 
 
 
Tot slot 
 
Concluderend kunnen we als fractie ongebouwd stellen dat we de voorgestelde inhoudelijke 
lijn van de kadernota op hoofdlijnen ondersteunen. Wat betreft de financiële vertaling van 
deze lijn in de tarieven en dan vooral die van het ongebouwd hebben we onze grote zorgen. 
Focus op de echte kerntaken en creatiever te kijken naar samenwerkingsmogelijkheden kan 
de tariefstijging beteugelen. Op die manier kan het waterschap als functionele overheid haar 
functie naar behoren en samen met alle belanghebbenden blijven uitoefenen! 


